

麦红吸浆虫及其卵寄生蜂混合种群空间格局

苗进,武予清*,郁振兴,陈华爽,蒋月丽,段云

河南省农业科学院植物保护研究所|郑州 450002

Spatial pattern of *Sitodiplosis mosellana* and its egg parasitoids mixed population.

MAO Jin, WU Yu-qing, YU Zhen-xing, CHEN Hua-shuang, JIANG Yue-li, DUAN Yun

Institute of Plant Protection, Henan Academy of Agricultural Sciences, Zhengzhou 450002, China

- 摘要
- 参考文献
- 相关文章

全文: [PDF \(889 KB\)](#) [HTML \(1 KB\)](#) 输出: [BibTeX](#) | [EndNote \(RIS\)](#)

[背景资料](#)

摘要

运用地统计学方法对不同时期麦红吸浆虫及其卵寄生蜂混合种群(宽腹姬小蜂和尖腹黑蜂)的空间格局进行了分析。结果表明:麦红吸浆虫休眠体的半变异函数的最优模型为球型,成虫的最优模型为球型-指数组型,幼虫最优模型为线性有基台型,卵寄生蜂混合种群半变异函数的最优模型为球型-指数组型。麦红吸浆虫休眠体、成虫羽化初期、成虫羽化高峰期、幼虫和卵寄生蜂混合种群的空间相关范围分别为53.6、190.6、154.1、4.2和280.3 m,空间变异强度分别为30.5%、95.6%、96.3%、14.9%和95.3%。采用普通克立格插值法模拟的空间分布模拟图可较好地从时间、空间两个角度直观地分析不同时期麦红吸浆虫及其卵寄生蜂混合种群的动态变化。

关键词: 麦红吸浆虫 卵寄生蜂混合种群 地统计学 空间结构 模拟

Abstract:

Geostatistics methods were adopted to analyze the spatial pattern of *Sitodiplosis mosellana* (Diptera: Cecidomyiidae) at its different development periods and of its egg parasitoids mixed population (*Tetrastichus* sp. and *Platygaster error*; Hymoneptera: Eulophidae and Platygastriidae). The aggregated spatial arrangements for *S. mosellana* cocoon, adult, and larva and for egg parasitoids mixed population could be well described by spherical model, spherical-exponential model, linear sill model, and spherical-exponential model, respectively. The spatial dependence range of *S. mosellana* cocoon, adult at initial emergence period, adult at peak emergence period, and larva, and of egg parasitoids mixed population was 53.6, 190.6, 154.1, 4.2 and 280.3 m, and the aggregation intensity was 30.5%, 95.6%, 96.3%, 14.9% and 95.3%, respectively. The simulated maps of the spatial distribution produced by Kriging model could intuitively analyze the dynamic changes of *S. mosellana* at its different development periods and of egg parasitoids mixed population from the two aspects of time and space.

Key words: *Sitodiplosis mosellana* egg parasitoids mixed population geostatistics spatial structure simulation

服务

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ E-mail Alert
- ▶ RSS

作者相关文章

引用本文:

. 麦红吸浆虫及其卵寄生蜂混合种群空间格局[J]. 应用生态学报, 2011, 22(03): 779-784.

. Spatial pattern of *Sitodiplosis mosellana* and its egg parasitoids mixed population.[J]. Chinese Journal of Applied Ecology, 2011, 22(03): 779-784.

链接本文:

<http://www.cjae.net/CN/> 或 <http://www.cjae.net/CN/Y2011/V22/I03/779>

没有本文参考文献

[1] 李猛,段文标,陈立新. 红松阔叶混交林林隙光量子通量密度的时空分布格局[J]. 应用生态学报, 2011, 22(04): 880-884.